

ORIGINAL RESEARCH ARTICLE

Effects of family planning counselling and media messages on contraceptives use by Nigerian men: Evidence from the Nigeria demographic and health survey

DOI: 10.29063/ajrh2024/v28i5.8

Charles E. Obeta¹, Joseph I. Amuka², Beatrice C. Eneje³, Ambrose N. Omeje², Tochukwu Onyechi², Chinasa Urama² and Fredrick O. Asogwa²

Department of Marketing, University of Nigeria Enugu campus¹; Department of Economics, University of Nigeria Nsukka, Enugu-Nigeria²; Department of Accountancy, Alex Ekwueme Federal University Ndifu-Alike Abakaliki³

*For Correspondence: Email: doamuamuka@gmail.com; Phone: +2348037734562

Abstract

Generally, man plays a more significant role in population health in developing countries like Nigeria, as most of them show no interest in contraceptive use. Hence, to achieve the desired population control in a developing country like Nigeria, men must step up the modern use of contraceptives. The objective of the study was to examine the effect of family planning counselling and media messages about reproductive health on men's acceptance of contraceptives. Precisely, the study sought to determine if the use of counselling and radio messages on family planning could enhance the acceptance of contraceptive usage among men in developing countries like Nigeria. The researchers sourced the data for the study from the Nigerian Demographic and Health Survey conducted in 2018 and used the Logit regression method for the data analysis. Results from the analysis showed that counselling at health facilities and radio messages on modern contraceptive use have positive and significant effects on men's acceptance of contraceptives. Based on the findings, the study recommended that the best way to increase contraceptive use among men in Nigeria and some other developing countries is to compel pregnant women attending antenatal care services to come with their husbands to the health facility once a month, during which the men could be counselled on the importance of modern contraceptives usage. (*Afr J Reprod Health* 2024; 28 [5]: 67-77).

Keywords: Family planning, counseling, media messages, use of contraceptive

Résumé

De manière générale, l'homme joue un rôle plus important dans la santé de la population dans les pays en développement comme le Nigéria, car la plupart d'entre eux ne manifestent aucun intérêt pour l'utilisation de contraceptifs. Par conséquent, pour parvenir au contrôle démographique souhaité dans un pays en développement comme le Nigéria, les hommes doivent intensifier l'utilisation moderne des contraceptifs. L'objectif de l'étude était d'examiner l'effet des conseils en matière de planification familiale et des messages médiatiques sur la santé reproductive sur l'acceptation des contraceptifs par les hommes. Plus précisément, l'étude cherchait à déterminer si le recours aux conseils et aux messages radio sur la planification familiale pouvait améliorer l'acceptation de l'utilisation de la contraception chez les hommes dans les pays en développement comme le Nigeria. Les chercheurs ont extrait les données de l'étude de l'Enquête démographique et de santé nigériane menée en 2018 et ont utilisé la méthode de régression Logit pour l'analyse des données. Les résultats de l'analyse ont montré que les conseils dispensés dans les établissements de santé et les messages radio sur l'utilisation des contraceptifs modernes ont des effets positifs et significatifs sur l'acceptation des contraceptifs par les hommes. Sur la base des résultats, l'étude recommande que la meilleure façon d'augmenter l'utilisation des contraceptifs chez les hommes au Nigeria et dans certains autres pays en développement est d'obliger les femmes enceintes qui fréquentent les services de soins prénatals à venir avec leur mari à l'établissement de santé une fois par mois, pendant lequel les hommes pourraient être conseillés sur l'importance de l'utilisation des contraceptifs modernes. (*Afr J Reprod Health* 2024; 28 [5]: 67-77).

Mots-clés: Planification familiale, conseil, messages médiatiques, utilisation de contraceptifs

Introduction

In Nigeria, men do not only have negative attitudes towards contraceptive use but pose severe barriers to its usage by women¹. In Africa, women are

always the sufferers of every reproductive health problem². However, if unintended pregnancy occurs, men look at the women as the cause, and when pregnancy fails to come, the women receive the blame equally. Also, a compound reproductive

African Journal of Reproductive Health May 2024; 28 (5): 67